
راه  سعادت

مديركل هنرهاي نمايشي كشور:

بودجه تئاتر دوبرابر شد
   هادی  عسگری

مه�دي ش�فيعي مدي�ركل هنره�اي نمايش�ي كش�ور از 
افزاي�ش بودجه تئات�ر كش�ور در بودجه س�ال 95 خب�ر داد. 
مهدي شفيعي مدير كل مركز هنرهاي نمايشي در اختتاميه سي و 
چهارمين جش��نواره بين المللي تئاتر فجر استاني كه در استان يزد 
برگزار ش��د، گفت: حضور گروه  هاي نمايش��ي تنها مختص همين 
حضور كوتاه مدت نباش��د بلكه آغاز برگزاري تورهاي نمايش��ي در 
كشور و اس��تمرار اجراي آثار گروه  هاي نمايشي در سالن  هاي تئاتر 
باشد. وي با بيان اينكه متأسفانه هنوز در برخي از استان  هاي كشور 
مكاني براي حضور مستمر گروه  هاي تئاتر وجود ندارد، اظهار كرد: نظر 
به تأثيرگذاري تداوم هنرهاي نمايشي، هدف اصلي از برگزاري اين 
قبيل جشنواره  ها و هفته هاي تئاتر استاني، استمرار فعاليت گروه  هاي 
نمايشي اس��ت. ش��فيعي همچنين در بخش ديگري از سخنانش 
به تقديم لايحه بودجه 95 كش��ور به مجلس شوراي اسلامي اشاره 
كرد و گفت: خوشبختانه در بودجه   تقديمي به مجلس، با پيگيري 
مقام عالي وزارت و معاونان محترم فرهنگ و ارش��اد اسلامي، توجه 
ويژه  اي به بودجه حوزه تئاتر كشور شده به نحوي كه اين بودجه به دو 
برابر بودجه امسال افزايش يافته است. اين مسئول در ادامه از نحوه 
توزيع بودجه فرهنگي در استان  ها گلايه و عنوان كرد: متأسفانه همه 
توجهات در بودجه نهادهاي فرهنگي استان ها از جمله ادارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي عمدتاً با اولويت به فصول هزينه بر اختصاص مي  يابد 
و معمولاً چيزي از آن براي هدف اصلي كه تداوم جريان هنري و توليد 
در اين بخش است باقي نمي  ماند. وي ابراز اميدواري كرد كه ساز و كار 
برنامه  ريزي مناسبي در استان ها براي اصلاح اين روند در نظر گرفته 

شود تا بودجه هاي استاني اين رويدادها از ابتداي سال هرچند اندك 
مشخص شود تا براي آن برنامه ريزي درستي صورت گيرد. شفيعي 
در ادامه به امضاي تفاهم نامه  اي بين مركز هنرهاي نمايشي و استان  ها 
اشاره و بيان كرد: در همين راستا براي استان ها، برنامه  هايي تعريف 
ش��ده كه تلاش خواهيم كرد تا پايان س��ال همه آنها را به سرانجام 
برس��يم. به گفته وي، مركز هنرهاي نمايش��ي براي سال آينده نيز 
در قالب تقاهم نامه با استان  ها، برنامه هايي را با مشاركت هنرمندان 
همان استان ها، تعريف و اجراي آنها را دنبال خواهد كرد. مدير كل 
مركز هنرهاي نمايش��ي كش��ور در پايان نيز به تغييرات آيين  نامه 
انجمن  هاي هنرهاي نمايشي استان ها اش��اره و در اين باره تصريح 
كرد: براساس اين آيين نامه و برخلاف س��ال هاي قبل كه مديران 
انجمن  هاي استاني به صورت انتصابي انتخاب مي  شدند، از اين پس، 
انتخاب مديران انجمن  ها توسط هنرمندان و گروه  هاي نمايشي انجام 
خواهد شد. بخش استاني سي و چهارمين جشنواره بين  المللي تئاتر 

فجر از روزهاي 24 تا 27 دي ماه به ميزباني يزد برگزار شد.

آخرين گزينه هاي اكران پيش از جشنواره مشخص شدند

زماني براي ديده نشدن
   سپيده آماده

روز گذشته در تازه ترين جلسه شوراي صنفي نمايش قرارداد 
اك�ران چهار فيل�م ثبت ش�د و به اي�ن ترتي�ب »نزديك تر«، 
»وروجك ها«، »من س�الوادور نيس�تم« و »بيداري« به عنوان 
جديدترين گزينه هاي اكران سالن هاي سينمايي معرفي شدند. 
به گزارش »جوان« روزهاي پيش از آغاز جشنواره فيلم فجر معمولاً 
از زمان هاي مرده اي در تقويم اكران سالن هاي سينمايي محسوب 
مي ش��ود، چون در اين دوره به دليل آغاز امتحانات دانش��گاه ها و 
مدارس و آماده باش اهالي سينما براي تهيه بليت هاي جشنواره فيلم 
فجر، اقبال چنداني به گزينه هاي روي پرده اتفاق نمي افتد. به همين 
دليل هم معمولاً فيلم هايي كه فرصت اكران در ساير زمان هاي سال 
را پيدا نمي كنند در اين روزها راهي پرده نقره اي سينما مي شوند تا 
حداقل شانس شان را براي پخش از دست ندهند. در اين ميان قرار 
است فيلم »نزديك تر« در گروه سينمايي »كوروش« پس از فيلم 
»خبر خاصي نيست« اكران شود. نزديك تر به كارگرداني مصطفي 
احمدي، نويسندگي بهرام توكلي و هستي بروشتني كه براي اولين 
بار در بخش نگاه نو سي و سومين جش��نواره فيلم فجر به نمايش 
درآمد داستان پسري را روايت مي كند كه به همراه نامزدش پس از 
مدت ها به خانه پدري مي آيد. اتفاقاتي باعث شده است كه اعضاي 
خانواده در طول ساليان از هم دور بمانند اما نامزد پسر اطلاعي از 
گذشته او و اختلافات خانوادگي اش ندارند. »نزديك تر« در حضور 
جشنواره اي اش توانست با اقبال مخاطبان و منتقدان سينما روبه رو 
شود و در نهايت نامزدي در بخش بهترين كارگرداني بخش نگاه نو را 
هم براي مصطفي احمدي به ارمغان بياورد. صابر ابر، پارسا پيروزفر و 

پگاه آهنگراني از بازيگراني اين فيلم هستند و »نزديك تر« اين روزها 
به دنبال تكرار اقبال مخاطبان جشنواره اي اين بار در پرده نقره اي 
اس��ت. بهترين فيلم از نگاه داوران كودك و نوجوان در جش��نواره 
بيست و هش��تم جش��نواره بين المللي فيلم كودك و نوجوان هم 
ديگر گزينه هاي جديد اكران سالن هاي سينمايي است. وروجك ها 
در فضايي شاد و موزيكال روايتگر داستان زندگي خواهر و برادري 
به نام هاي س��اينا و سيناس��ت كه پدر و مادرش��ان را با رفتارهاي  
نادرست شان به ستوه آورده اند. در كنار دو فيلم قبلي، قرارداد فيلم 
سينمايي »من سالوادور نيس��تم« هم روز گذشته در گروه ماندانا 
ثبت شد تا پس از پايان وروجك ها اكران عمومي خود را آغاز كند. 
»من سالوادور نيس��تم« با نام قبلي روياي مارسل داستان ناصر و 
خانواده اش را روايت مي كند به واسطه آژانس تعطيلات رؤيايي به 
سفري سياحتي به برزيل دعوت مي شوند. آنجل دختري برزيلي او 
را با نامزد سابق خود اشتباه مي گيرد. چهارمين و آخرين فيلم جديد 

صف اكران هم بيداري فرزاد موتمن است.

امسال در كنار كاخ اصلي جشنواره كه در مركز همايش هاي 
برج ميلاد واقع شده كاخي مردمي هم براي جشنواره در نظر 
گرفته شده است، كاخي كه در پرديس ملت واقع شده است 
و علاقه مندان سينما  بايد براي تماش�اي هر سري 11تايي 
فيلم در اين كاخ، كارت هايي به مبلغ ۲۰۰ هزار تومان بخرند. 
به عبارت بهتر اگر كسي بخواهد تمامي فيلم هاي دو بخش 
سوداي سيمرغ و نگاه نو را ببيند بايد س��ه كارت تهيه و به 

عبارتي ۶۰۰ هزار توماني هزينه كند. 
حالا در قبال اين ۶۰۰ هزار تومان علاوه بر تماشاي ۳۳ فيلم 
بخش هاي اصلي چه چيزي نصيب اين مخاطب مي ش��ود؟ 
آنطور كه دبيرخانه جشنواره برنامه ريزي كرده است علاوه 
بر حضور اهالي سينما در زمان برپايي جشنواره در پرديس 
ملت، نمايشگاهي براي آثار منتخب بخش مسابقه تبليغات 
س��ينما در اين س��ينما برپا خواهد ش��د و در كنار آن قبل 
از نمايش هر فيلمي مراس��م رونمايي هم ب��ا حضور عوامل 
فيلم برگزار خواهد شد و به اين ترتيب مخاطبان مي توانند 
ضمن گپ و گفت با هنرمندان مورد علاقه خود با آنها عكس 

يادگاري هم بيندازند. 
   برنامه هاي كاخ مردمي

برنامه نمايش فيلم ها در پرديس س��ينمايي ملت به مدت ۱۱ 
روز در اين سينما برپاست و شاهد مراسم معرفي آثار حاضر در 

بخش هاي مختلف جشنواره است. 
مراس��م رونمايي آثار بخش »نگاه ن��و« در كاخ مردمي هر 
روز س��اعت ۱۶:۳۰ت��ا ۱7:۳۰ برگزار مي ش��ود؛ همچنين 
نمايش فيلم ه��اي حاضر در اين بخش از س��اعت ۱7:۳۰تا 
۱9:۳۰ خواهد بود. مراس��م رونمايي از آثار بخش س��وداي 
سيمرغ۱ هر روز ساعت ۱9 تا 2۰ برگزار مي شود، همچنين 
نمايش فيلم هاي حاضر در اين بخش از س��اعت 2۰ تا 22 

خواهد بود. 
مراسم رونمايي از آثار بخش سوداي سيمرغ 2 هر روز ساعت 
2۱:۳۰ تا 22:۳۰ برگزار مي شود و نمايش فيلم هاي حاضر در 

اين بخش از ساعت 22:۳۰ تا 24 خواهد بود.

با ۶۰۰ هزار تومان در كاخ مردمي 
جشنواره فيلم ببينيد و سلفي بگيريد

    سینما
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 ش�وراي ش�هر تهران ب�ا نامگ�ذاري ميدان�ي در منطقه 
17 ته�ران به نام مرحوم مش�فق كاش�اني موافق�ت كرد. 
 نخس��تين دوره »همايش ملي استاد مش��فق كاشاني« روز 
گذش��ته با حضور جمع كثيري از ش��اعران، اهال��ي ادبيات و 

مسئولان فرهنگي كشور در حوزه هنري برگزار شد. 
عليرضا قزوه، مدي��ر مركز آفرينش هاي ح��وزه هنري در اين 
مراس��م گفت: تلاش كرديم به واس��طه نامه نگاري با شوراي 
شهر كوچه محل س��كونت استاد)بابك ش��رقي( به نام استاد 
مسفق كاش��اني نامگذاري ش��ود، اما پس از پيگيري ها آقاي 
مختاباد از اعضاي ش��ورا مطرح كرد كه در منطقه ۱7 تهران 
ميداني به نام اين شاعر نامگذاري شده و به زودي تنديس هم 

نصب خواهد شد. 
رضا اسماعيلي، ش��اعر نيز خاطره اي از استاد مشفق كاشاني 
را بازگو كرد و گف��ت: با همكاري مؤسس��ه اطلاعات مجلد 4 
خلوت انس به زودي در ماه هاي آينده منتشر مي شود تا شاهد 
انتشار اين تذكره باش��يم ضمن اينكه تازه ترين، جديدترين و 
منتشر نشده ترين آثار اين شاعر كه با همكاري خانواده ايشان 
در اختيار ما قرار گرفته اس��ت با نظارت حسين آهي به چاپ 

خواهد رسيد. 
عباس براتي پور، مرحوم مشفق كاشاني را پدر و استاد مهربان 
دانس��ت و بيان كرد؛ در دوران��ي كه بنده مس��ئوليت حضور 
ش��اعران را در ديدار نيمه ماه مبارك رمض��ان با رهبر انقلاب 
داش��تم)همزمان با ميلاد كريم اهل بيت( ش��عرا روي زمين 
مي نشستد، براي اس��تاد اين مسئله دش��وار بود، حضرت آقا 
فرمودند اگر مش��كلي هس��ت برايتان صندلي قرار دهيم كه 
اس��تاد فرمودند نه ناراحتي ن��دارم، اما از آن س��ال به بعد آقا 
فرمودند شعرا روي صندلي بنشينند تا ناراحتي بدين واسطه 

ايجاد نشود.

  نامگذاري ميداني
 در منطقه 17 به نام مشفق كاشاني

    خبر

نما | حسین  کشتکار

   محمدصادق عابديني
مجموعه تلويزيوني »كيمي�ا« به رغم اينكه 
از نظر س�اختار و محتوا نقد هاي زيادي را در 
پي داشته است، اما توانس�ته در شبكه هاي 
اجتماعي جاي خود را پيدا كرده و بينندگان 
اين سريال در مناسبت هاي مختلف يادي از 
»كيميا« مي كنند، به نحوي كه حتي لغو برخي 
تحريم ها در اثر اجراي برجام را منتس�ب به 
تلاش هاي كيمي�ا مي دانند! پدي�ده كيميا را 
مي توان از چند وج�ه مورد توجه ق�رار داد. 
زماني كه س��رجو لئون��ه از ايتاليايي هاي فعال 
در هاليوود فيلم مش��هور »خوب، بد، زشت« را 
ساخت، عنواني را به وجود آورد كه بعد ها مانند 
ضرب المثلي مورد اس��تفاده قرار گرفت. حال با 
وامداري از اين عنوان مي توان بسياري از مسائل 

چند بعدي را نقد و بررسي كرد. 
   كيميا خوب است

 مجموع��ه كيميا اتف��اق خوب��ي در تلويزيون به 
شمار مي رود. مجموعه اي اس��ت كه از نظر كمي 
سنت ش��كني كرده و از نظر تعداد قس��مت هاي 
سريال ركورددار است. از اين رو مي توان »كيميا« 
را راهگشاي توليد مجموعه هاي بلند در تلويزيون 
دانست. كيميا سريال خوبي اس��ت زيرا يك درام 
بلند ايراني است و بينندگان تلويزيون مي توانند 
به جاي اينكه سريال هاي كره اي يا كانادايي بلند را 
ببينند سريالي را تماشا كنند كه براساس فرهنگ 
بومي كشورمان ساخته شده و طي آن به برخي از 
وقايع مهم تاريخ معاصر اشاره شده است. همچنين 
مي توان كيميا را سريال موفقي دانست زيرا از سطح 
يك مجموعه تلويزيوني فراتر رفته و در شبكه هاي 
اجتماعي حضور دارد حتي اگر اين حضور به واسطه 
ساخت لطيفه و مزاح باش��د. غالباً پديده هايي در 
شبكه هاي اجتماعي توسط كاربران ايراني نشر داده 
و مورد بحث قرار مي گيرد كه از نظر اجتماعي داراي 

بار و ارزش شده و احساس نيازي را در كاربران به 
وجود آورده باشد. زماني كه پاي كيميا اين فضا باز 
شده يعني حتي كساني كه به اين سريال نقد دارند، 
آن را تماشا مي كنند و پيگير داستان آن هستند. 
گفته مي شود كيميا از نظر هزينه ساخت در برابر 
زمان سريال رقم س��نگيني به شمار نمي رود. اگر 
رقم توليد اين سريال آنگونه كه گفته شده به صرفه 
بوده باش��د، »كيميا« مي تواند الگويي براي ديگر 

مجموعه هاي تلويزيوني باشد. 
   كيميا بد است

مجموعه تلويزيوني كيمي��ا را مي توان مجموعه 
ضعيفي دانست. با وجود اينكه نويسنده فيلمنامه 
به دلي��ل طولاني ب��ودن زم��ان س��ريال امكان 
ش��خصيت پردازي قوي را داشته است، در عوض 
هيچ كدام از ش��خصيت هاي كيمي��ا داراي عمق 
نيس��تند. به نظر مي رس��د دوران شخصيت هاي 
سياه و سفيد در فيلم ها گذشته باشد و بستر صد و 
خرده اي قسمت كيميا به وجود آورده مي توانست 
به خلق ش��خصيت هاي خاكس��تري ك��ه تعليق 
س��ريال را نيز افزايش دهد كمك كند كه باز هم 
اين اتفاق رخ نداد. به رغ��م انتخاب برهه تاريخي 

پركشمكشي در تاريخ معاصر، سريال در پرداخت 
به حوادث تاريخي عملكرد ضعيفي داشته است. 
اين در حالي است كه در سينماي جهان نمونه هاي 
بسيار موفقي از پرداخت درام در بطن يك حادثه 
تاريخي يا يك دوره مشخص از تاريخ را داريم. به 
نظر مي رس��د پرداختن به انقلاب اسلامي و دفاع 
مقدس كه جزو مهم ترين حوادث و تأثيرگذارترين 
وقايع تاريخ كشورمان است بايد پررنگ تر و قوي تر 
از اين در سريال گنجانده مي شد. كيميا حتي در 
پرداخت به تاريخ از سطحي نگري به ساده انگاري 
رس��يده كه اعتراض هايي را در پي داشته است. 
اشغال خرمشهر و نقش افسر ساواك در اشغال اين 
شهر و عدم توجه به شخصيت شهيد جهان آرا در 
چند قسمت گذشته كه به اعتراض خانواده شهيد 
نيز منجر شد بخش��ي از اين ساده انگاري هاست. 
حتي در بحث ازدواج اول »كيميا« نيز بحث شرعي 

اذن پدر براي بينندگان شبهه انگيز شد. 
   كيميا زشت است 

به كار بردن زشت تنها براي تكميل كردن سه گانه 
خوب بد زشت است و به معناي زشت بودن سريال 
كيميا نيست. در عوض كيميا در برخي از موضوعات 
آنقدر ضعيف اس��ت كه مي ش��ود براي آنها عنوان 
مستقل زشت را در نظر گرفت. »كيميا« گاف هاي 
زيادي دارد كه برخي از آنها بس��يار مش��هود است 
و برخي ديگ��ري مانند ويراس��تاري كتاب آيت الله 
طالقاني ايرادي فني است كه صرفاً عده اي از افراد از 
آن مطلع بودند. البته محمدرضا شفيعي، تهيه كننده 
كيميا معتقد است: سيستم گاف گيري، سيستمي 
است كه رس��انه ها راه اندازي كردند تا گاف بگيرند 
در حالي كه رسانه ها به ويژه رسانه هايي كه در حوزه 
فرهنگ و هنر تخصص دارن��د بايد نگاه عميق تري 
به حوزه سريال و فيلم داشته باش��ند وگرنه اينكه 
در فلان پلان ي��ك 2۰۶ ديده ش��د خيلي موضوع 
سطحي است در حالي كه ما بايد ياد بگيريم به دنبال 
مسائل جدي تري سريال كيميا باشيم چراكه برخي 
از مس��ائل جزيي - كه بعضي هاي آن نيز ساختگي 
اس��ت – نبايد مورد توجه قرار بگي��رد هرچند كه 
مي پذيريم ما هم اشتباهاتي داشتيم. حتي اگر موضع 
تهيه كننده سريال را درست بدانيم آيا مجموعه الف 
تلويزيون كه زمان طولاني صرف توليد آن شده نبايد 
براي بينندگانش ارزش و اعتبار قائل شود كه در زمان 

تدوين اين همه گاف به وجود نيايد؟!
مي ش��ود به عناوين ذكر ش��ده براي خوب، بد، 
زشت سريال كيميا عناوين ديگري را ذكر كرد و 
نقاط قوت و ضعف بسياري را براي اين مجموعه 
برگزيد، ولي نبايد اين نكته را فراموش كرد كه 
كيميا اولين تجربه بلند تلويزيون است و مي توان 
بسياري از خطاهاي اين سريال را به پاي آزمون 

و خطا اين سريال گذاشت.

كيميا حت��ي در پرداخت ب��ه تاريخ 
از س��طحي نگري به س��اده انگاري 
رس��يده كه اعتراض هايي را در پي 
داشته است. اشغال خرمشهر و نقش 
افسر س��اواك در اش��غال اين شهر 
و عدم توجه به ش��خصيت ش��هيد 
جهان آرا در چند قسمت گذشته كه 
به اعتراض خانواده شهيد نيز منجر 
شد بخشي از اين ساده انگاري هاست

خوب، بد، زشت »كيميا«
طولاني ترين سريال تلويزيوني همچنان بحث برانگيز است

ترجمه عبدالمحمد آيتي از »صحيفه سجاديه« به چاپ نهم رسيد
كتاب شريف »صحيفه س�جاديه« با ترجمه عبدالمحمد آيتي به چاپ 

نهم رسيد. 
كتاب »صحيفة سجّاديه« مجموعه اي از ادعيه و مناجات هاي امام چهارم، علي 
بن حسين زين العابدين)ع( است كه مشتمل بر 54 نيايش و داراي مضامين 
اعتقادي، فضيلت هاي اخلاقي، سنت هاي الهي، شرافت هاي انساني، مسائل 
اجتماعي، فرهنگي و... است. صحيفه س��جاديه كه به »زبور آل محمد)ص( و 
انجيل اهل البيت)ع( و اخت القرآن« نيز معروف است رازها و نجواهاي كسي 

است كه او را سرور ساجدان و پيشواي مشتاقان و زيور عابدان خوانده اند. 
چون در صحيفه سجاديه براي مسائل گوناگون و نيازهاي مختلف انسان دعايي 

آمده است به آن صحيفه كامله و كبيره نيز مي گويند كه به همه ابعاد انساني 
پرداخته است و راوي آن نجم الدين بهاءالشرف علوي است. 

نخستين راويان صحيفه نيز فرزندان امام س��جاد )ع( يعني محمد بن علي و 
زيد بن علي بوده اند. امام محمدباقر)ع( اين وديعت را به فرزند خود امام جعفر  
صادق)ع( سپرده اند و زيد بن علي آن را به فرزند خود يحيي بن زيد داده است. 
متوكل بن هارون كسي اس��ت كه با يحيي بن زيد ديدار كرده و يحيي چون 
پيشگويي شهادت خود را شنيده صحيفه اي را كه در نزد او بوده به متوكل داده 
است تا به مدينه ببرد. سرانجام هم اين صحيفه به دست راوي، بهاءالشرف علوي، 

مي رسد و اينك يكي از كتب ارزشمند شيعيان محسوب مي شود.

  گزارش

در همايش ايثار و رسانه  
مديران ايثارگر حوزه رسانه تقدير مي شوند

»همايش ايثار و رس�انه« با هدف تقدير از مديران ايثارگر حوزه رسانه ، اواخر 
دي ماه در تهران برگزار مي شود. 

به گزارش »جوان«، همايش »ايثار و رسانه« به منظور تقدير از مديران ايثارگر حوزه 
رسانه و به  همت سازمان فضاي مجازي سراج و سازمان بسيج شهرداري تهران برگزار 
مي شود. اين همايش امروز سه ش��نبه 29 دي ماه از ساعت ۱5 تا ۱7 در سالن سوره 
حوزه هنري برگزار مي شود. از مديران ايثارگر حوزه رسانه كه دفاع رسانه اي را براي 

پاسداري از ارزش ها برگزيده اند، تقدير به عمل خواهد آمد.

   رسانه

امام صادق عليه السلام: 

الَكِب�رُ أنَ تغَمِ�صَ النّاسَ وَتسَُ�فِّهَ 
الحَقَّ

تكبر، اين است كه مردم را تحقير كنى و 
حق را خوار شمارى. 

)الكافى)ط- الاسلاميه(
 ج۲، ص 31۰(

مذاكرات پشت پرده ارشاد و شهرداري به نتيجه رسيد 

 »شهر آفتاب«
خانه جديد نمايشگاه كتاب

طب�ق ي�ك ق�رار قبل�ي روز گذش�ته و در حاش�يه افتتاحيه نمايش�گاه 
»ي�اد ي�ار مهرب�ان« مع�اون فرهنگ�ي ارش�اد و ش�هردار ته�ران با هم 
در خص�وص برگزاري نمايش�گاه در محل ش�هر آفت�اب مذاك�ره كردند. 
انتخاب مكان بيست و نهمين نمايشگاه كتاب تهران، امسال به محل نزاعي بين 

وزارت ارشاد و شهرداري تهران بدل شده است. 
ش��هردار تهران در اختتاميه بيست و هش��تمين نمايش��گاه كتاب تهران قول 
آماده سازي باغ كتاب تهران را به اهالي نشر داد، اما با گذشت چندين ماه از قول 
قاليباف، مجموعه باغ كتاب كه بهره برداري آن نزديك مي شود، اما شهرداري آن 
مكان را مناسب برگزاري نمايشگاه كتاب ندانست و شهر آفتاب را به وزارت ارشاد 

براي برگزاري نمايشگاه كتاب معرفي كرد. 
شنيده ها حاكي از آن است كه طبق يك قرار قبلي ديروز و در حاشيه افتتاحيه 
نمايشگاه ياد يار مهربان سيدعباس صالحي، معاون فرهنگي ارشاد و محمدباقر 
قاليباف، شهردار تهران با هم در خصوص برگزاري نمايشگاه در محل شهر آفتاب 

با هم مذاكره كردند. 
بر طبق اين گزارش، ق��رار بود تا در خلال اين صحبت ها، ارش��اد از امكاناتي كه 
شهرداري براي اين مكان در اختيار نمايشگاه مي گذارد مطلع شود و بعد در اين 

خصوص تصميم بگيرد. 
صحبت هاي قاليباف در افتتاحيه اين مراسم كه ش��هر آفتاب را به عنوان مكان 
نمايشگاه معرفي كرده است، نشان مي دهد صحبت هاي شهردار تهران و معاون 

فرهنگي وزارت ارشاد به نتيجه مثبت در اين موضوع رسيده است.

   كتاب

چيني ها نيمي از هاليوود را خريدند
سينماي جهان هم چيني شد
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   بهنام صدقي
چين واقع�اً تهديدي جدي براي صنعت جهاني س�ينما 
ش�ده اس�ت. به اعتقاد الكس�اندر لارين، كارش�ناس 
انس�تيتو خاور دور، پكن در جهت دس�تيابي به هدف و 
گس�ترش قدرت خود پيش مي رود و س�ينما در اينجا 
بدون شك نقش آخر را بازي نمي كند. خريد استوديوي 
س�ينمايي امريكاي�ي، دارای اه�داف پنهان�ى اس�ت. 
به گزارش »جوان«، ش��ركت »دالي��ان واندا« ك��ه يكي از 
بزرگ ترين شركت هاي سينمايي جهان به شمار مي رود، خبر 
خريد استوديوي سينمايي هاليوود را اعلام كرده است. اين 
شركت بيش از نيمي از سهم استوديوي سينمايي هاليوود را به 
دست خواهد آورد. شركت چيني سرمايه گذاران ديگر را وادار 
كرد سهم خود در استوديوي سينمايي هاليوود را بفروشند. 
هاليوود پيش از هر چيز يك صنعت اس��ت، مجموعه اي از 
شركت هاي س��ودآور كه كار خود را از استوديوهاي واقع در 

ايالات متحده آغاز كرده اند. 
جالب آن است كه خريدهاي بزرگ مارك هاي معروف جهان 
در س��ينما، ورزش، صنعت و تفريحات در بازار چين چندان 
سودآور نيس��ت. جالب آنكه قيمت اين معامله ۳/5 ميليارد 
دلار اعلام شد و اين اولين خريد جنجالي اين شركت چيني 
نيست. در س��ال 2۰۱2 ميلادي، ش��ركت چيني »داليان 
واندا« در ازاي 2 ميليارد و ۶۰۰ ميليون دلار شبكه سينمايي 
AMC Entertainment Holdings  )ب��ا بي��ش از 
5 هزار فيلم( را كه دومين ش��بكه س��ينمايي امريكاس��ت، 
خريداري كرد. چيني ها پ��س از آن در ازاي 2 ميليارد دلار 
»Hoyt's Group « يك��ي از بزرگ ترين اس��توديوهاي 
صنعت سينمايي استراليا را خريداري كردند. وان سيان لين، 

رئيس شركت » داليان واندا« در كنفرانس مطبوعاتي در پكن 
گفت: شركت چيني »داليان واندا« اس��توديوي هاليوود را 
براي دريافت حق »مالكيت فكري« و تقويت مواضع خود در 
صنعت جهاني سينما خريداري كرد. او ثروتمندترين تاجر 
چيني است كه ثروت آن بالغ بر 4۰ ميليارد دلار است. بدين 
ترتيب چيني ها مي توانند مانع از ساخت فيلم هايي بشوند كه 
چين يا هر چيز چيني در آنها به شكل منفي نشان داده شوند. 

چين در اين عرصه به نتايج خوبي رسيده است.
در س��ال هاي اخير هاليوود از س��اخت فيلم هايي كه چين و 
چيني ها و هر رويدادي در چين به ش��كل منفي نشان داده 
مي ش��ود خودداري ورزيد. موضوع فقط خريد استوديو  هاي 
بزرگ هاليوود نيست، بلكه دليل اصلي ديگر فروش فيلم ها 
در بازار بزرگ چين است. جالب آن است كه خريدهاي بزرگ 
مارك هاي معروف جهان در سينما، ورزش و صنعت تفريحات 
در بازار چين چندان سودآور نيست. در عين حال، پكن با وجود 
مشكلات مالي و افت تقاضاي جهاني، سرمايه گذاري در خارج 
از كشور را افزايش مي دهد. اين سياست جديد چين است كه 

هم اكنون تأثير جدي بر اقتصاد جهاني مي گذارد.


